
Zápis ze školení posuzovatelů ze dne 26.6.2021 v Pardubicích 

 
Zahájení školení proběhlo v 9:20 hod. Přítomno 36 členů posuzovatelského sboru, 15 omluveno, 

jeden neomluven. 

 

Program: 

 

1) Zahájení a uctění památky zesnulých od posledního jednání sboru posuzovatelů 

2) Schválení programu školení  

3) Volba mandátové a návrhové komise 

4) Zpráva o činnosti odborné komise př. Jiří Holaň 

5) Zpráva o činnosti ÚOK př. Ing. Petr Gajda 

6) Zpráva ze Standardové komise př. Mgr. Jaroslav Víšek – bod byl vypuštěn z důvodu omluvené 

neúčasti př. Víška (úraz) 

7) Zpráva o výchově adeptů na posuzovatele př. Ing. Petr Gajda 

8) Diskuse 

9) Usnesení a závěr školení 

 

 

ad.2) Program školení byl jednohlasně schválen. 

 

ad.3) Volba mandátové a návrhové komise  

 

Jednohlasně zvoleni př. Ing. Otruba Miroslav, p. Gaš Evžen, p. Bek Karel.  

   

ad.4) Zpráva o činnosti odborné komise př. Jiří Holaň 

 

Zprávu o činnosti přednesl předseda komise posuzovatelů př. Jiří Holaň – Ve své zprávě 

připomněl těžkou situaci ve společnosti vyvolanou nákazou Covid-19, která se samozřejmě 

promítla u řady chovatelů a znemožnila rozvíjet chovatelské aktivity. V průběhu pandemie byly 

zrušeny veškeré chovatelské akce – od setkaní chovatelů, přes odborné přednášky, včetně 

výstav všech stupňů. I v této nelehké době komise pracovala a řešila věci on-line. Předseda 

sboru dále informoval, že posuzovatelský sbor k dnešnímu dni má 58 posuzovatelů holubů a 6 

adeptů. Přihlášku k adeptským zkouškám si podali dva chovatelé a na tomto školení proběhnou 

jejich přijímací zkoušky. V minulém období nebylo žádných stížností ze strany chovatelů, 

zároveň poděkoval všem členům za dobrou reprezentaci sboru a zvlášť poděkoval těm, kteří 

publikují své články jak ve svazovém tisku „Chovatel“ tak v jiných odborných periodikách. 

V závěru popřál všem členům pevné zdraví a mnoho přátelských setkání v nastávající výstavní 

sezoně.  

 

ad.5) Zpráva o činnosti ÚOK př. Ing. Petr Gajda 

 

Zprávu o činnosti ÚOK chovatelů holubů přednesl její předseda př. Petr Gajda. Zpráva byla 

přednesena formou grafické prezentace, ve které byla shrnutá činnost Ústřední odborné komise 

chovatelů holubů za uplynulé období včetně finančního hospodaření. 

 

ad.7) Zpráva o výchově adeptů na posuzovatele př. Ing. Petr Gajda 

 

Zpráva o výchově adeptů přednesl př. Petr Gajda, podklady poskytnul př. Martin Smetana, ale 

z důvodu nemoci se školení neúčastnil. V uplynulém období proběhlo samostatné dvoudenní 

školení adeptů, což se velmi osvědčilo a byl znatelný progres vědomostí adeptů. Ke dnešnímu 

dni máme 6 adeptů, kteří by měli skládat závěrečné zkoušky při celostátní výstavě Chovatel 

na podzim v Lysé nad Labem. 

 

V rámci školení proběhlo 5 odborných přednášek, které připravili: 

 



př. Holaň – Staropolský rys. Posuzování a rozdíly plemen Rys a Staropolský rys, problémy při 

posuzování a rozlišování jednotlivých plemenných znaků, vad, doporučení a předností. 

 

př. Wieder – Slezská plemena. Velmi odborná tematická přednáška o problematice chovu a výběru 

chovných jedinců s grafickou prezentací. 

 

př. Popelek – Lahore.  grafická prezentace – plemenné znaky, historie a vývoj plemen, jednotlivé 

barvy, povolené úpravy kresby včetně vad a předností. 

 

 

Přestávka a oběd 

 

př. Baláš – kresby a barva holubů – grafická prezentace – nastínění vývoje názvosloví černé barevné 

řady. 

 

př. Gajda – posuzování holubů na výstavách ČSCH a jejich třídění do tříd, fotodokumentace vad a 

doporučení jednotlivých znaků. Ucelení posuzovatelského sboru nad rozsahem jednotlivých vad, 

výrokové části a sjednocení odborné terminologie. 

 

 

ad.8) Diskuse 

 

př. MVDr. Václav Ráček – upozornil na negativní přístup k posuzování, přiklání se k      

pozitivnějšímu přístupu. 

 

př. Pavel Wieder – vyzval zástupce Klubu chovatelů českých staváků k vypracování kategorizaci vad 

a doporučení při posuzování českých staváků (ČS) s ohledem na skutečnost, že ČS je 

vystavován na téměř všech typech výstavy a touto identifikací vad a doporučení by se 

usnadnila a zpřesnila práce posuzovatelů. 

. 

Za věcnou diskusi poděkoval př. Holaň Jiří 

 

Během školení proběhlo přijímací řízení nových adeptů na posuzovatele holubů, při kterém byli 

přijati dva noví adepti na posuzovatele př, Karel Pop a př. Michaela Pokorná.  

 

 

ad.9) Usnesení a závěr zpracovala mandátní a návrhová komise – přítomno 36 členů, schváleno 

jednohlasně. 

 

 

př. Holáň ukončil jednání v 15.00 hod. 

 

zapsal: Jiří Sčebel 

 

 

Usnesení shromáždění sboru ze dne 26.6.2021, konané v hotelu TRIM v Pardubice 

 

Bere na vědomí: 

- zprávu předsedy sboru – př. Holaně 

- zprávu předsedy ÚOK – Ing. Gajdy 

- zprávu o vzdělávání adeptů – př. Smetany (přednesl př. Gajda) 

- přednášky jednotlivých lektorů během školení 

- diskuzní příspěvky členů sboru posuzovatelů 

 

Schvaluje: 

- program jednání 



- mandátovou a návrhovou komisi ve složení Ing. Otruba Miroslav, př. Gaš Evžen, př. Bek Karel 

- přijetí dvou nových adeptů př. Karel Pop, Michaela Pokorná 

 

Ukládá:  

Komisi sboru posuzovatelů vyzvat Klub chovatelů českého staváka s žádostí o vypracování 

kategorizaci vad, výlukových vad a doporučení při posuzovaní českého staváka pro potřeby 

posuzovatelů holubů ČSCH na výstavách.  

 

Hlasování: přítomno 36 členů, 36 pro, 0 proti, 0 zdržel se. 

 

Usnesení bylo schváleno. 


